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سرویس سیاســی - وزیــر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، گفــت: هیچ پلتفرمی 
از شــمول رفــع فیلترینگ خارج نیســت، 
سازوکارهای رفع فیلتر تمام سکوها پیش بینی 
شــده اســت و رفع فیلتر پلتفرم ها متناسب با 
نیازهــای مردم، جمع بنــدی و در مذاکرات 

مشخص می شود.
»سیدســتار هاشمی« با اشاره به اینکه در 
موضوع رفع فیلترینگ طرح های مختلفی به 
مرکز ملی فضای مجازی واصل شــد، گفت: 
طرح فعلی برای رفع فیلترینگ به صورت چند 
مرحله ای است که در مرکز ملی فضای مجازی 

نهایی و سپس در شورای عالی فضای مجازی 
مطرح شد؛ این طرح پس از بحث و بررسی  و 

رای گیری، مورد موافقت قرار گرفت.
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
تصریــح کرد: مرحلــه نخســتِ این طرح 
مرحله ای، »بازگشــایی« بود کــه بلافاصله 
اتفــاق افتاد. وی افــزود: موضوعات مطرح 
شده در شورای عالی فضای مجازی می تواند 
به زیســت بوم تولید محتوا کمک شــایانی 
کند، بدین معنا که مشــوق های خوبی برای 
ســکوهای تولیدکننــده محتــوا و همچنین 
صاحبان محتوا درنظر گرفته شــده و کارهای 

کارشناســی این بخش از طرح در حال نهایی 
شدن است. هاشمی با تاکید بر اینکه حمایت از 
تولید محتوا، اقتصاد آنرا متحول خواهد کرد، 
گفت: هیچ پلتفرمی از شــمول رفع فیلترینگ 
خارج نیســت و سازوکارهای رفع فیلتر تمام 

سکوها پیش بینی شده است.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
پاســخ به این پرسش که آیا مراحل رفع فیلتر 
سکوهای اینترنتی مشخص شده است یا خیر، 
اظهار داشــت: رفع فیلتر پلتفرم ها متناسب با 
نیازهــای مــردم، جمع بنــدی و مذاکرات 

مشخص می شود.

یکصد و چهارمین جلسه شورای عالی 
فضــای مجــازی چهارم دی مــاه با حضور 
ســران قوای سه گانه و اعضای شورای عالی 
فضــای مجازی برگزار شــد و اعضا به رفع 
محدودیت های دسترسی به برخی سکوهای 
پرکاربرد خارجی شامل واتساپ و گوگل پلی، 

با اکثریت رای مثبت دادند.
رئیس جمهور کشــورمان در نشســت 
هیات دولــت درمورد رفــع فیلترینگ بیان 
داشــت: نتایج ارزیابی هــای علمی و تحلیل 
اثرات اجتماعی فیلترینگ نشــان می دهد که 
هیچ یک از اهداف این طرح محقق نشده بلکه 

مضرات و مشکلات دیگری نیز ایجاد کرده، 
اما تعجب آور اســت که ما همچنان نسبت به 
ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه اصرار داریم.

پزشــکیان با بیان اینکــه دولت به دنبال 
ایجاد نگاه مشترک با دیگر نهادهای حاکمیتی 
درباره رفــع فیلترینگ اســت، بر ضرورت 
تسریع در اجرای مصوبه جلسه شورای عالی 
فضــای مجازی و تشــکیل کارگروه ویژه به 
منظور بررسی ابعاد مختلف این موضوع، رفع 
دغدغه ها و نگرانی ها در این زمینه و ارائه نتیجه 
به جلسه بعدی این شورا برای تصمیم گیری 

نهایی تأکید کرد.

وزیر ارتباطات:

هیچ پلتفرمی از شمول رفع فیلترینگ خارج نیست

سیاسی

سفیر پیشین ایران در آلمان در رابطه با پاسخ آمریکا به اعلام تمایل ایران برای مذاکره گفت: بدون شک، ما به عنوان یک قدرت شناخته شده 
و مؤثر در منطقه هستیم و بعید است که پاسخ منفی دریافت کنیم. همیشه دو کشور هرچقدر هم متخاصم باشند، بین آنها نقاط مشترکی پیدا می شود 

و هیچ کشوری دوست و دشمن دائمی ندارد، بلکه منافع ملی دائمی دارد.

ماجدی دیپلمات پیشین وزارت امور خارجه؛

هیچ کشوری دوست و دشمن دائمی ندارد، بلکه 
منافع ملی دائمی دارد

ســرویس سیاســی - علی ماجدی دیپلمات 
پیشــین وزارت امور خارجه در رابطه با مصاحبه اخیر 
رییس جمهور با شبکه NBC و واکنش احتمالی طرف 
آمریکایی نسبت به اظهار تمایل پزشکیان در گفت وگو با 
دولت جدید ترامپ، تصریح کرد: در رابطه با این تمایل 
برای گفت وگو، پیش بینی واکنش طرف آمریکایی کار 
آسانی نیست، زیرا ما به هرحال اعلام کرده ایم که آماده 
مذاکره با دولت دوم ترامپ هستیم. حالا مهم است این 
مذاکره در چه سطحی صورت بگیرد. آیا آمریکایی ها 
ایــن آمادگی را دارند که مذاکره کنند؟ به ویژه اینکه ما 
قبلًا هیچ گاه آمــاده مذاکره نبوده ایم و یا اگر در زمانی 
مذاکره کرده ایم، با آمریکایی ها در قالب همان ۱+۵ بوده 
است گرچه در آن زمان، وقتی مسأله برجام مطرح بود، 
ملاقات هایی جداگانه توسط جناب آقای ظریف، وزیر 
امور خارجه وقت با تک تک وزرای خارجه پنج کشور 

صورت می گرفت.
قاعدتا عکس العمــل آمریکایی ها هم در 

مقابــل آمادگی ایران بــرای مذاکره منفی 
نخواهد بود

وی ادامه داد: حتی زمانی که در آلمان، ســفیر 
بودم، مذاکراتی صــورت می گرفت. بنابراین این 
موضوع مســبوق به سابقه اســت و برای اولین بار 
نیســت که بخواهیم با آمریکا وارد مذاکره شویم. 
آن موضوعات برجامــی در قالب ۱+۵ بود و یک 
مذاکره دســته جمعی به شمار می رفت، همچنین 
مذاکره دوجانبه نیز در قالب مسئله برجام صورت 
می پذیرفت. لذا این طور نیست که این اولین بار باشد 
و مسبوق به سابقه بوده و عکس العمل آمریکایی ها 
هم قاعدتاً نباید منفی باشــد. قبلًا اگر می خواستیم 
مذاکره کنیم، ما بیشــتر شرط می گذاشتیم، اما حالا 
ظاهرا شرطی گذاشته نشده است. مضاف بر اینکه 
صحبت های آقای پزشکیان در مصاحبه هم مدلل 
بوده و اینطور نبوده است که از موضع ضعف باشد، 
بلکه از موضع قدرت صورت گرفته اســت. ما از 

جنگ نمی ترســیم و اهل جنگ هم نیســتیم. ما آماده 
مذاکره هســتیم و وضعیت خود را تشریح کرده ایم که 
نشان دهنده این است که آمادگی از طرف ما وجود دارد، 
اما این آمادگی از موضع ضعف نیست و موضع متعادل 
و قابل قبولی اســت.این کارشناس سیاست خارجی 
ایران با اشــاره به اهمیت تعیین ســطح این مذاکرات، 
عنوان کرد: بابد دید هر گونه مذاکراتی آیا قرار است در 
میــان وزرای خارجه صورت بگیرد یا معاونان وزرای 
خارجه؟ بالاخره، دیپلماســی زبان گفت وگوســت. 
آمریکا قدرت اول جهان اســت و مولفه های قدرت 
شناخته شده  است. این نیست که ما بخواهیم از خودمان 
بگوییم، بعضی وقت ها صحبت هایی می شود که واقعاً 
بیشــتر شعاری است. ما شــعار نمی خواهیم بدهیم، 
مولفه های قدرت معلوم است. قدرت نظامی، قدرت 
اقتصادی و قدرت نفوذ میان کشــورها از مولفه های 
قدرت هســتند. از نظر قدرت نظامی، بالاخره آمریکا 
قدرت اول جهان اســت. از نظر قدرت اقتصادی هم 
که اگر بخواهید به عنوان تولید ناخالص داخلی بگویید، 
حدود بیســت و پنج درصد تولید جهــان در اختیار 
آمریکاست. بنابراین آمریکا قدرت اول از نظر نظامی و 
اقتصادی است، البته برخی می گویند روسیه هم قدرت 
نظامی دارد، ولی در حال حاضر آمریکا به عنوان قدرت 
اول یا دوم اســت. در رابطه با نفوذ سیاســی نیز باید به 
سوابق گذشــته بازگردید. نفوذ آمریکا در اروپا بسیار 
بالاست و در واقع روابط فراآتلانتیکی یک روابط بسیار 

قدیمی اســت که پس از جنگ جهانی دوم ناشــی از 
طرح های صلح بعد از جنگ بوده است. از آن زمان به 
بعد هم دلار به عنوان قوی ترین پول جهان شد و هنوز 

هم قوی ترین پول جهان است.
همیشه دو کشور هرچقدر هم متخاصم 

باشند، بین آنها نقاط مشترکی پیدا می شود
ماجــدی با بیان اینکه در هــر حال باید با چنین 
کشوری وارد مذاکره شد، اظهار کرد: من همیشه اعتقاد 
داشــتم که باید وارد مذاکره شــد و در مذاکره ممکن 
است به نتیجه برسید یا نرسید، اینکه شما صرفاً مذاکره 
نمی کنید، به نظر می رسد شاید شما وحشت دارید که 
مبادا در مذاکره چیزی را از دست بدهید، باید یک تیم 
قوی باشــد که منافع ملی را بشناســد و حدود و ثغور 
مذاکره را بداند. کجا باید امتیاز بگیرد و کجا امتیاز بدهد. 
در یک موضعی که به عنوان برد-برد شناخته شده است، 
همیشه بین دو کشور هرچقدر هم متخاصم باشند، نقاط 
مشترکی پیدا می شود. همیشه حتی با هر کشوری که 

مشکلات زیادی دارید، نقاط مشترکی پیدا خواهد شد. 
درِ دیپلماسی و گفت وگو را نبندیم

این اســتاد روابط بین الملل تاکید کرد: مهم این 
اســت که روی نقاط مشــترک با هــم کار کنیم و به 
نقاطی هم که اختلاف داریم، بپردازیم. شــما به عالمَ 
سیاســت نگاه کنید، مثلًا بین چین و ژاپن وقتی این ها 
با هم صحبت می کردند، خیلی برای من جالب بود که 
گفتنــد ما با هم اختلاف زیادی داریم ولی ما می توانیم 
ایــن اختلافات را فعلًا در یک جعبه بگذاریم و درش 
را قفــل کنیم و بــه آن نپردازیم. به جای آن، نقاطی که 
می توانیم با هم کار کنیم را با هم به اشتراک بگذاریم و 
بــا هم همکاری کنیم. نقاط اختلاف هم بعدا اگر لازم 
شد، شاید بتوانیم بنشینیم و با هم به توافق برسیم. زبان 
دیپلماســی، زبان گفت وگو است لذا ما هم این در را 
بــه طور کلی نبندیم. البته در خصوص برخی ها، مانند 

اسرائیل داستان متفاوت است.
حتی کره شــمالی هــم در یک دوره ای با 

آمریکا و ترامپ مذاکره داشت
وی در رابطه با عملکرد آمریکا در جریان مذاکره 
مستقیم با ایران، بیان کرد: نمی توانم بگویم عکس العمل 
آمریکایی ها چه خواهد بود، زیرا آن هایی که آمریکایی  ها 
را بیشتر از من می شناسند شاید واجد شرایط بیشتری 
باشند که در این مورد پاسخ دهند. ولی اصل گفت وگو و 
دیپلماسی را باید درک کنیم. وقتی کشوری با این قدرت 
وجود دارد، به هرحال بقیه کشورها نیز به ویژه در حال 

حاضر باید با آن مذاکره می کنند، حتی کره شمالی هم 
در یک دوره ای با آمریکا و آقای ترامپ مذاکره داشت، 
اگرچه به نتیجه نرســیدند. اما همه کشورها در واقع با 
این قدرت که حدودا ۲۴ یا ۲۵ درصد قدرت اقتصادی 
و نظامی را داراســت، به یک تعادل سیاسی می رسند. 
قدرت های اروپایی، چین، روســیه و دیگر کشورها 

هرکدام سهمی دارند.
برخی کشــورها از عدم گفت وگوی ما با 

آمریکا سوءاستفاده می کنند
وی افزود: با این مجموعه، هر کشــوری ســعی 
می کند به یک تعادل نســبی برسد. وقتی شما با چنین 
قدرتی که سهمش از نظر اقتصادی و نظامی دو مولفه 
اساســی قدرت این چنین اســت و  نفوذی ناشی از 
همین قدرت هــا دارد، هیچ گونه روابط، گفت وگو و 
دیپلماســی ندارید، کشورهای دیگر از این عدم رابطه 
شما سوءاستفاده می کنند، زیرا می دانند شما اصلًا باب 
گفت وگــو را باز نمی کنید. به نظر من، این راه در حال 
باز شــدن اســت و احتمالاً به دلیل این است که همه 
متوجه شــده اند ما هم در منطقه یک قدرت هســتیم، 

شک نداریم.
ایران یک قدرت منطقه ای بلامنازع است، 

بعید است پاسخ منفی دریافت کنیم
این دیپلمات با ســابقه با تاکید بر این موضوع که 
آمریکا اگر با عقلانیت نگاه کند، متوجه خواهد شد که 
ایران یک قدرت منطقه ای بلامنازع و یکی از قدرت های 
مهم منطقه است، اذعان داشت: بدون شک، ما به عنوان 
یک قدرت شناخته شده و مؤثر در منطقه هستیم و بعید 
است که پاسخ منفی دریافت کنیم. اما به هرحال، چون 
ترامپ شخصیتی دارد که تصمیم گیری هایش بیشتر 
شــخصی است اما احتمال مثبت بودن پاسخ از طرف 
آمریکا وجود دارد. ولی واقعاً نمی توانم به طور قطعی 
بگویم که پاســخ مثبت است. به نظر من، جنبه پاسخ 

مثبت به طور کلی بیشتر از منفی است.
 هیچ کشــوری دوســت و دشمن دائمی 

ندارد، بلکه منافع ملی دائمی دارد
ماجدی در رابطــه با پیش بینی خود از آینده 
سیاســت خارجی ایران با حضور ترامپ در کاخ 
ســفید و با توجه به شرایط منطقه و جهانی، عنوان 
کرد: در هر حال سیاســت خارجــی ایران نیاز به 
تغییراتی دارد، ما بایــد این را بپذیریم. ببینید، این 
در زبان دیپلماسی مشهور است که همه می گویند، 
هیچ کشوری دوست و دشمن دائمی ندارد، بلکه 
منافع ملی دائمی دارد. این جمله بســیار معروف 
است که همه دیپلمات ها با آن آشنا هستند. ممکن 
اســت در مقطعی شما حتی با یک کشور دشمنی 
داشــته باشــید، ولی بعد این دشمنی به یک رابطه 
نزدیک تبدیل شــود. برای مثال، می توان به جنگ 
ویتنام و آمریکا اشاره کرد. ما که هرگز وارد جنگ 
با آمریکا نشدیم هرچند در موضوع کودتای سال 
۳۲ اختلافاتی داشــتیم کــه آن ها هم عذرخواهی 
کردند. اکنون ویتنام را ببینید بعد از این همه جنگ،  با 
تقویت رابطه، ارتباط نزدیکی با آمریکا دارد و بسیاری از 
محصولات آمریکایی در ویتنام تولید می شود. بنابراین، 
این طور نیست که دوستی ها یا دشمنی ها دائمی باشند. 
هر کشوری هم همیشه نقاط مشترک دارد و این نقاط 
اختلاف هم وجود دارد، ولی نباید این ها را به صورت 

دائمی نگاه کرد.
باید بر سر نقاطی که محل اختلاف است 

در نشست ها مذاکره کرد
وی خاطرنشان کرد: حرف من کلی است، مسئله 
فقط آمریکا نیست. به همین جهت، همه کشورها سعی 
می کنند که اگر هم اختلاف دارند، نقاط مشترکی پیدا 
کنند و این را منافع متقابل شان ایجاب می کند، حالا چه 
دوجانبه، چه منطقه ای یا جهانی باشد. ما ممکن است با 
یک کشور رابطه دوجانبه قوی داشته باشیم اما در سطح 
بین الملــل و منطقه خیلی با یکدیگر همکاری نکنیم. 
گاهی ممکن است با یک کشور رابطه دوجانبه قوی از 
نظر اقتصادی نداشته باشید و از نظر  سیاسی هم رابطه 
معمولی داشته باشید ولی در سطح بین الملل با همدیگر 
همکاری کنیم. بنابراین، باید این ها را تقسیم بندی کرد 
و نقاط مشــترک را تقویت کرد و باید بر ســر نقاطی 
که محل اختلاف اســت در نشست ها مذاکره کرد. در 
مذاکره می توان به نقاط معین و مشخصی رسید و اگر 
نرســید، می توان آن ها را کنار گذاشــت و نباید این را 

تبدیل به یک قطع رابطه و دشمنی دائمی کرد.

سرویس سیاسی - یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب گفت: اساساً 
در یک چنین شــرایطی هر کسی 
بخواهد به وحدت ملی، آشتی ملی و 
وفاق ملی خدشه وارد کند، به ایران، 
به نظام و به کشــور ظلم کرده و در 
حقیقت در مقابل وفاق ملی مقاومت 
و ایستادگی می کند. به نظرم می رسد 
که در یک چنین شــرایطی که خود 
را آماده مذاکره نشــان داده ایم بیش 
از هــر چیزی نیاز بــه این داریم که 
اختلاف ها را کنار بگذاریم و ویترین 
جمهوری اســلامی و آن چیزی که بازتاب بیرونی دارد؛ یک دســت بودن ارکان 
حکومت در جهت بســط و گسترش آزادی های سیاسی اجتماعی، رفت و آمد 

کسانی که منتقد برخی از ارکان نظام هستند، باشد.
اسماعیل گرامی مقدم در پاسخ به این سوال که در روزهای اخیر شاهد عدم 
اجازه ورود به محمد خاتمی به یک مراســم رسمی و همچنین تشکیل پرونده 
برای محسن رنانی استاد دانشگاه بوده ایم و اخیرا هم با صحبت از مذاکره تندروها 
حملات خود را علیه رئیس جمهور آغاز کرده اند، ارزیابی شما از این روند چیست 
و آیا با این روند وفاق لازم در کشــور صورت می گیرد، گفت: مســئله وفاق  که 
گفتمان آقای پزشکیان بود در واقعیت این است که آقای پزشکیان به وعده خود 
حتی فراتر از معنا و مفهوم خود وفاق عمل کرد. یعنی در همه دنیا مرسوم است 
که وقتی جناحی برنده انتخابات می شود تمام کرسی های مدیریتی به جناح برنده 
تعلق پیدا می کند. اما برای همکاری بیشتر با مجلس و دیگر ارکان حاکمیت ۲ الی 
۴ وزیر یا استانداری ها را در اختیار جناب بازنده قرار می دهند که به هر حال آن 
همکاری به وجود بیاید. آقای پزشکیان یک کار بدیع و بسیار غیرمنتظره ای انجام 
داد و دیدیم که دو سوم کابینه به هر حال به کسانی تعلق گرفت که یا رقبای آقای 

پزشکیان بودند و یا حامیان رقبای پزشکیان و آدم های میانی بودند.
وی ادامه داد: البته روی اصل این قضیه که ما حتما اشــکال داریم شــکی 
نیست اما آقای پزشکیان سنگ تمام گذاشت و در جهت وفاق گام های اساسی 
برداشت اما باید ارکان دیگر حاکمیت هم دست آقای پزشکیان را می فشردند و 
اســتقبال می کردند و در حقیقت از قدرت و اختیارات خودشان در جهت وفاق 
ملی استفاده می کردند. یکی از آنها به هر حال همین هموار کردن ورود نگاه های 
مختلف، حضور آقای خاتمی یا برداشتن حصر آقایان کروبی و موسوی، آزادی 
زندانیان سیاسی و آزادی نسبی که در نوشته ها و گفت وگوها وجود دارد، است.

این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: متاسفانه دیدیم که حاکمیت به 
این موضوع عمل نکرده است یعنی دستگاه های دیگر حاکمیتی عمل نکردند و 
فضا را بسته تر کردند. حالا سوالی که مطرح می شود این است که این کار به نفع چه 
کسانی است یعنی اگر نویسنده دلسوزی مثل آقای دکتر رنانی یا آقای خاتمی که 
رئیس جمهور سابق بوده و در دوران ریاست جمهوری و یا قبل از آن و حتی بعد 
از آن در به پای صندوق آوردن کسانی که قهر کرده اند، منشا خیر بوده است، وقتی 
فضا برای این ها بسته تر می شود چه کسانی بیشترین سوءاستفاده را می کنند آیا این 
به نفع نظام یا به نفع وفاق است؟ مشخص است این شرایط به نفع اختلاف افکنی 
و توسعه نزاع هاست و قاعدتاً یک سرنخ آن به هر حال بدخواهان نظام است که 
دائم به دنبال بهانه و ســرخط هایی هســتند که به آن ها داده شود و به عنوان نام و 
نشانی از عدم وفاق و وجود اختلاف، آن را در رسانه های خودشان تبلیغ می کنند.
گرامی مقدم تصریح کرد: بنابراین این حرکات قطعاً به نفع نظام نخواهد بود 
و حتما کسانی سوء استفاده می کنند که به هر حال به کلیت نظام اعتقادی ندارند 
و ایران را دوست ندارند، بنابراین من فکر می کنم که باید ارکان حاکمیت که این 
اختیارات را دارند دست از این اختلاف افکنی بردارند. در شرایطی که تحریم های 
گسترده بر گرده مردم سوار شده و این همه فشار اقتصادی برای مردم وجود دارد و 
از طرفی باتوجه به تهدیدات نظامی که از سوی دشمنان انجام می شود، باید ارکان 
حاکمیت صداقت خودشان را نشان داده و در راستای وفاق ملی حرکت کنند تا 

آن بحث های آقای پزشکیان عقیم نماند.
وی ادامه داد: من فکر می کنم که در یک چنین شــرایطی هم قوه قضاییه و 
هم مجلس تاکنون گام چندانی در جهت وفاق بر نداشتند و این را من یک خطر 
می دانم. چراکه اساساً در یک چنین شرایطی هر کسی بخواهد به وحدت ملی، 
آشتی ملی و وفاق ملی خدشه وارد کند، به ایران، به نظام و به کشور ظلم کرده و 
در حقیقت در مقابل وفاق ملی مقاومت و ایستادگی می کند. به نظرم می رسد که 
در یک چنین شــرایطی که خود را آماده مذاکره نشــان داده ایم بیش از هر چیزی 
نیاز به این داریم که اختلاف ها را کنار بگذاریم و ویترین جمهوری اسلامی و آن 
چیزی که بازتاب بیرونی دارد؛ یک دســت بودن ارکان حکومت در جهت بسط 
و گســترش آزادی های سیاسی اجتماعی، رفت و آمد کسانی که منتقد برخی از 
ارکان نظام هستند، باشد. چراکه هیچ اشکالی ندارد که در یک فضای مناسب همه 
دیدگاه ها مطرح باشند ولی متاسفانه ما دیدیم که نه صدا و سیما تغییر رویه داده و 
نه ارکان دیگر حاکمیت و اگر به این صورت حرکت شود افرادی که پای صندوق 
رای آمده و به آقای پزشکیان رای دادند ناامید و سرخورده می شوند. این حرکات 

به نظرم مردم را دلسرد می کند و به صلاح کشور و نظام نخواهد بود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که در چنین شرایطی 
چطور می توان انتظار داشــت که نخبگان از خارج از کشــور به ایران بازگردند، 
تاکید کرد: گروه های مرجع دیگر که در خارج از کشــور هستند و دلسوزان این 
کشــور هستند یا افرادی که سرمایه هایی در خارج از این کشور دارند و یا دانش 
فنی و دانش علمی دارند و ایران را دوست دارند و می خواهند به ایران بازگردند 
و خدماتی را به کشور ارائه دهند وقتی که مشاهده می کنند که همنوعان خودشان، 
همفکران خودشان در ایران در حقیقت از آزادی مناسب و در چهارچوب قانون 
برخوردار نیســتند، قاعدتاً نا امید می شوند و از این مسئله هم نظام سود نمی برد 
یعنی از بســته بودن فضای سیاســی کشور نظام سود نمی برد. بلکه کسانی سود 
می برند که به دنبال این هستند که فضای کشور را به لحاظ سیاسی بسته تبلیغ کنند 
و اصلاحات را غیر ممکن بدانند و به همین دلیل کســانی که در خارج از کشور 
هستند و سرمایه های این کشور هستند امید بازگشت را از دست میدهند و قاعدتاً 
این مسئله که ما بتوانیم از توانمندی و ظرفیت های ایرانیان خارج از کشور استفاده 

کنیم عقیم خواهد ماند.

ســرویس سیاسی - رئیس 
سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس 
با اشــاره به مطرح شــدن دوباره 
 FATF بررسی پیوســت ایران به
در مجمــع تشــخیص مصلحت 
نظام با درخواســت رئیس دولت 
چهاردهــم و موافقت رهبر معظم 
انقلاب،گفــت: در دولت قبل هم 
زمزمه هایی در این زمینه شنیده می 
شــد و معتقدم که اگر دولت شهید 
رئیســی ادامه مــی یافت تصویب 
لوایــح پالرمــو و ســی اف تی در 

مجمع مطرح شده بود.
»حشــمت الله فلاحت پیشه« با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب همان زمان 
یعنی در مجلس دهم نظرخود را درباره لوایح »اف ای تی اف« )FATF( مطرح 
کردنــد؛ افزود: رهبری فرموده بودند که در این زمینه دولت و مجلس تصمیم 
بگیرند یعنی بعبارتی همان زمان ایشــان این کار را به عهده دولت و مجلس 
گذاشته بودند و دولت وقت هم لوایح را پاراف کرده و به مجلس دهم ارسال 
کرد، چند بار پس از رفت و برگشت به شورای نگهبان در نهایت تصویب شد 
و بعد از آن ایراداتی وجود داشت که موجب شد »پالرمو« و »سی افی تی« یعنی 
کنوانســیون مقابله با تامین مالی جرائم سازمان یافته و تروریستی به نوعی در 

مجمع تشخیص مصلحت مطرح و در نهایت عملا بایگانی شد.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه حتی در زمان دولت 
شهید رئیسی نیز زمزمه هایی مبنی بر درخواست تصویب این لوایح در مجمع 
تشــخیص شنیده می شــد، تاکید کرد: حتی برخی از اعضای دولت سیزدهم، 
پیش از اینکه صاحب منصب دولتی شــوند جزو مخالفان این لوایح بودند اما 
زمانی که به دولت رفتند متوجه شدند که تداوم حضور کشور در لیست سیاه 
FATF چه عوارض و زیان هایی برای منافع ملی دارد لذا دیدیم که در همان 
زمان دولت شهید رئیسی نیز زمزمه ها مبنی بر ضرورت تصویب FATF در 

مجمع مصلحت آغاز شده بود.
این اســتاد دانشــگاه اضافه کرد: اکنون دولت چهاردهم فعالیت خود را 
آغاز کرده و رئیس جمهور پزشکیان با درخواست از رهبری موضوع بررسی 
دوباره این لوایح در مجمع تشــخیص مصلحت نظام را مطرح کرده است. در 
شرایط فعلی اگر براساس نظرات گذشته اعضای مجمع تشخیص موضوع را 
بررسی کنیم به طور طبیعی این دو لایحه به ویژه سی اف تی در مجمع تشخیص 
تصویب نخواهد شــد به همین خاطر رئیس دولت چهاردهم سعی کرده تا به 
اصطلاح نوعی هماهنگی و پشــتیبانی رهبری را داشــته باشد برای اینکه این 

لوایح در مجمع تصویب شود.
اگر بحث کنوانسیون ها سیاسی شود عده ای از تحریم ایران 

سوءاستفاده اقتصادی می برند
فلاحت پیشه با اشاره به طرح مباحث فنی در نظرات موافقان و مخالفان 
این موضوع تاکید کرد: نظرات مخالفان درمورد پیوســتن به FATF مباحث 
قابل اعتنایی اســت ولی وقتی بحث سیاســی شود یا به ویژه عده ای از تحریم 
ایران سوءاستفاده اقتصادی ببرند آن زمان تصمیم گیری دشوار می شود. معتقدم 
باید با مباحث کارشناسی و ارائه دلایل و مستندات کافی، دغدغه مخالفان که 

نظرات فنی قابل اعتنایی در این زمینه دارند، برطرف شود.
نماینده مجلس دهم افزود: پس از فروپاشــی بلوک شــرق تقریبا تمامی 
کنوانســیون های بین المللی که در جهان شکل گرفت در یک کمیته نگارش 
آمریکایی و اروپایی تدوین شده است بعدها به تدریج کشورهایی مانند چین، 
هند و بعضا روســیه و اقتصادهای نوظهور وارد این حوزه شدند ولی به ویژه 
در دهه نود که اوج ادعای پیروزی دنیای غرب بود ریشه این کنوانسیون ها در 
کشورهای غربی بود و همین موضوع یک دغدغه جدی است. به همین دلیل 
و برای رفع این دغدغه، کشورها با حق شرط هایی پیوستن به این کنوانسیون 
ها را می پذیرفتند. بعنوان مثال بیش از ۵۰ کشــور جهان از جمله بخش اعظم 

کشورهای مسلمان که به CFT پیوسته اند شروط متعددی را مطرح کردند.
مجلس دهم ۱۵ حق شرط بر کنوانسیون ها اعمال کرد

فلاحت پیشــه در ادامه با بیان اینکه ما هم در مجلس دهم همین کار را 
کردیم، گفت: مجلس دهم نیز این دغدغه ها را وارد دانست و تحت اینکه این 
کنوانســیون ها بخشی از اســتیلای غرب در دهه ۹۰ میلادی بوده، حق شرط 
های قوی را بر کنوانسیون ها ضمیمه کرد. حدود ۱۵ حق شرط بر کنوانسیون 
پالرمــو و CFT برای رفع این دغدغه ها ضمیمه شــد و من معتقدم این حق 

شرط ها می تواند دغدغه فنی مخالفان را رفع کند.
این نماینده ســابق مجلس تصریح کرد: ایــکاش در همان زمان و پیش 
از آنکه قرار گرفتن نام ایران در فهرســت ســیاه FATF به کشور آسیب مالی 
بزند، با این حق شرط ها ایران می پذیرفت و می توانست از لیست خاکستری 
خارج شود اما نه تنها از لیست خاکستری خارج نشدیم بلکه دوباره به لیست 

سیاه برگشتیم.
حق شرط کشورها برای رفع دغدغه هاست

رئیس ســابق کمیســیون امنیت ملی مجلس با تاکید بر اینکه حق شرط 
کشورها برای رفع همین دغدغه ها است، گفت: در مباحث که در مجلس دهم 
داشــتیم، مهمترین دغدغه بحث تحریم بود که مخالفان FATF معتقد بودند 
ایران چون در شرایط تحریم است اگر تراکنش های مالی اظهار و شفاف شود 
امکان دور زدن تحریم ها را نخواهیم داشــت اما در مجلس برای این موضوع 
حق شرط تعیین شد که اگر یک سازمانی تحت تحریم قرار دارد دولت ایران 

نباید تراکنش های مالی را که مانع دور زدن تحریم می شود، اظهار کند.
فلاحت پیشه افزود: درمورد دغدغه موضوعات امنیتی نیز در همان زمان 
حق شــرطی قرار داده شــد که نباید دولت ایران تعهدی برای اظهار آن داشته 
باشــد و درباره گروه های مقاومت هم حق شــرط آمده بود که ایران این گروه 
ها را تروریســتی نمی داند.به گفته این نماینده مجلس دهم، مجلس شــورای 
اسلامی در بررسی های خود برای تصویب لوایح شروطی را تعیین کرده بود 
که اگر این شــرط ها از ســوی گروه ویژه مالی پذیرفته نشود دولت ایران این 
کنوانسیون ها را امضا نخواهد کرد و به نظرم با این شرایط همه دغدغه ها رفع 
می شد، اما در نهایت تصمیمی گرفته نشد. امروز رئیس دولت اعلام می کند 
که پول ملی کشــور به دلیل تحریم ها و قرارگیری در لیســت سیاه ۳۰ درصد 
ارزش خود را از دســت داده اســت و این رقم بسیار بالایی است که باید برای 

آن تدبیری اندیشیده شود.
جلوی زیان را باید هرچه زودتر گرفت

فلاحت پیشه درباره برخی مخالفت های داخلی و احتمال مخالفت برخی 
کشورها با پیوستن ایران، گفت: معتقدم در همان زمان که شرایط مناسب تر بود 
این کنوانســیون ها باید تصویب می شد زیرا موضع گروه مالی هم علیه ایران 
نبود اما امروز می بینیم علاوه بر رژیم صهیونیستی برخی کشورها که مخالف 
ایران هســتند نیز در FATF صاحب کرسی شده اند که شرایط را برای ایران 
سخت تر می کند اما به هرحال معتقدم جلوی زیان را باید هرچه زودتر گرفت.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس در پایان افزود: من سالها پیش 
اســتعاره ای را بیان کردم که برخی مســوولان زمانی توپ را می گیرند که در 
آفساید قرار دارند اشاره من به برخی دوستان مجمع بود که یک فرصت طلایی 
را از دست دادند به ویژه در چهار سالی که کشور به دلایل مختلف نفت خود را 
خوب صادر می کرد، اگر در لیست سیاه قرار نداشتیم می شد بسیاری اقدامات 
مالی و بانکی را انجام داد و هزینه های مبادله و غیره کاهش پیدا می کرد و به 
ویژه اینکه احتمال باز کردن ال ســی و ارتباطات بانکی هم فراهم می شــد اما 

متاسفانه تصمیم گیری صورت نگرفت.

گرامی مقدم فعال سیاسی اصلاح طلب:

هر کسی بخواهد به وفاق ملی خدشه 
وارد کند، به ایران ظلم کرده است

فلاحت پیشه مطرح کرد:

ضرورت جلوگیری از ضرر و زیان 
بیشتر

دوشنبه 1 بهمن 1403، 19 رجب 1446 ،20 ژانویه 2025، شماره 4640، صفحه

مهم این اســت که روی نقاط مشترک با هم 
کار کنیــم و به نقاطی هم که اختلاف داریم، 
بپردازیم. شما به عالَم سیاست نگاه کنید، 
مثلاً بیــن چین و ژاپن وقتــی این ها با هم 
صحبت می کردند، خیلی بــرای من جالب 
بود کــه گفتند مــا با هم اختــلاف زیادی 
داریــم ولی ما می توانیم ایــن اختلافات را 
فعــلاً در یک جعبه بگذاریــم و درش را قفل 
کنیم و بــه آن نپردازیم. به جای آن، نقاطی 
کــه می توانیم با هم کار کنیــم را با هم به 
اشــتراک بگذاریم و با هــم همکاری کنیم. 


